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Beste lezers

Wij wensen alle lezers van het D&A-museumnieuws en hun familieleden 
een vreugdevol 2012 toe in een uitstekende gezondheid.

Het museumteam

2012
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Op naar de 1000

Tegen dat u deze lezersbrief in handen krijgt, zal het vernieuwde 
D&Amuseum de kaap van de eerste 1000 bezoekers hebben gerond. 
Midden november stond de teller alvast op 921 personen. Bovendien 
waren er toen nog een vijftal rondleidingen voor 2011 in de agenda 
opgenomen zodat we dit cijfer waarschijnlijk wel zullen bereiken. Een 
mooi resultaat, acht maanden na de heropening.  

Bij de bezoekers zien we overigens opnieuw heel wat van ons vertrouwd 
publiek aantreden, onder andere diverse groepen vanuit OKRA en 
aanverwante verenigingen. Ook enkele scholen die jaar op jaar met een 
verse lichting studenten een bezoek brengen aan Douane en Accijnzen 
en het bijhorende museum. De groepen via de Centrale Administratie 
blijven eveneens een belangrijk aandeel hebben in onze gidsbeurten. 
Daarbij ondermeer een delegatie met Afrikaanse collega’s vanuit de 
Wereld Douane Organisatie. 
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een schat aan verhalen

Hoewel er intussen bijna twee decennia 
zijn gepasseerd sinds het verdwijnen 
van de binnengrenzen in Europa, blijkt 
het grensgebeuren nog steeds deel uit 
te maken van het collectieve geheugen 
in de grensgebieden. Dat bleek alvast 
in september in Hoogstraten, het meest 
noordelijk gelegen stadje van ons 
land. In het kader van “De week van 
de koffiekrant” worden daarbij lokale 
sprekers uitgenodigd in de openbare 
bibliotheek om hun ervaringen te delen 
over bepaalde thema’s. 

Een oefening in mondelinge 
geschiedenis die steeds op bijval 
kan rekenen. Ook deze keer. Jan 
Hendrickx, voormalig eaw. verificateur 

en toegetreden lid van onze vzw, wist het talrijk opgekomen publiek 
te bekoren met een historische schets van de werking van Douane en 
Accijnzen in de regio Hoogstraten en heel wat anekdotes uit zijn lange 
carrière. Soms dramatische, soms echt hilarische gebeurtenissen. 

Het zaaltje was duidelijk te klein voor de meer dan 80 aandachtige 
toehoorders. 

Het D&Amuseum gaf met plezier enkele stukken in bruikleen die Jan kon 
gebruiken in zijn presentatie. 

Bovendien werd zijn lezing afgerond met een kortfilm uit ons 
Documentatiecentrum over smokkelpraktijken in de Kempen tot in de 
jaren 1960. 

Tekst en foto’s Francis Huijbrechts 

Jan Hendrickx
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heeft zO’n dienstreis wel z’n nut …?

Toegegeven, een dienstopdracht krijgen om deel te nemen aan een 
internationale conferentie van douanemusea in Praag, één van Europa’s 
mooiste steden, is vetgaaf! Ik neem graag dit opmerkelijke superlatief  in 
de mond om duidelijk te maken dat je niet langer moet twijfelen om een 
citytripje naar de hoofdstad van Tsjechië te boeken.  Ik vrees echter  dat 
het  hier niet de bedoeling  is dat ik je enthousiast ga maken via een rijk 
geïllustreerd reisverslag. Wat je van mij wel verwacht is een antwoord op 
de volgende terechte vraag: “Heeft zo’n uitstapje ook wel zijn nut voor 
de administratie in het algemeen en het D&Amuseum in het bijzonder?”

Persoonlijk geloof ik heilig in deze jaarlijkse ontmoeting, maar het zou 
prettig zijn moest ik aan het eind van dit artikel erin gelukt zijn jou ook 
een beetje te overtuigen.

Het is zo dat het D&Amuseum geen corebusiness is, maar ook een 
administratie heeft  een verleden. Daar kun je niet omheen of zullen we 
de memorabele feiten vergeten,  de interessante dossiers  meegeven 
met het oud papier en het gedateerde werkmateriaal naar het stort “de 
Hooge Maey” brengen? 

Anderzijds weten we wel zeker dat er niet één plek in heel België is, 
waar je zoveel originele informatie en historische materiaal van de 
nationale Douane en Accijnzen kan vinden dan in ons museum. En wie 
kan dat dan beter beheren dan douaniers en accijnsambtenaren zelf? 
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Of bestaat er nog een instantie waar we ten rade kunnen gaan om te 
weten waarom bepaalde toestellen gebruikt werden of wanneer en hoe 
diensten werden opgericht en georganiseerd?

Met twee weet je Meer dan alleen

Uiteraard wordt deze kennis “rijkdom” wanneer we ze kunnen delen 
met iedereen die daar belangstelling voor heeft en dan is het ook heel 
belangrijk te weten hoe je dat het best doet.  En zoals het spreekwoord 
zegt: “Met twee weet je meer dan alleen”, hebben collega’s die een 
museum over Douane, Accijnzen en Belastingen runnen, zich verenigd 
om kennis en ervaring uit te wisselen. 

Zo wordt er ieder jaar tijdens de IACM-conferentie gewerkt rond een 
speciaal  thema. Dit jaar behandelden we “Safety & Security” of kortom 
“de veiligheid” van onze collectie. 

Met ongeloof luisterde ik naar het verhaal van 
collega Susanne die ons vertelde dat enkele 
pubers er niks beter op hadden gevonden dan de 
neus van een mooie, gipsen buste af te breken. 

Dat er namaaksigaretten ontvreemd worden, 
dat hebben we ook al meegemaakt, maar 
vandalisme! Sindsdien werden er in het Duitse 
museum camera’s geïnstalleerd en extra 
suppoosten ingezet.  

Dan spreken we natuurlijk over een gigantische investering en het 
werd al gauw duidelijk dat de meeste IACM-leden niet over deze 
financiële middelen beschikken. Back to basics, dan.  Jammer natuurlijk,  
maar als er bezoekers zijn die het vertrouwen beschamen, zullen de 
kostbare spullen voorlopig toch wel achter slot verdwijnen hoewel men 
tegenwoordig ijvert om voorwerpen in het museum niet langer “op te 
sluiten” in een vitrinekast.

Maar, gelukkig kwamen er ook minder radicale oplossingen aan bod. Zo 
kan je bijvoorbeeld communautaire stempels, die absoluut niet gestolen 
mogen worden, heel zichtbaar vastmaken zodat  gasten met slechte 
bedoelingen meteen doorhebben dat het jatten geen eenvoudige klus 
zal worden.  Ik moest meteen denken aan de leren jassen in ketens zoals 
P&C. De elektrische kabels die eraan bevestigd zijn, weerhouden je er 
toch ook van om er eentje te passen voor de leute, niet?
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Je collectie beveiligen houdt echter nog veel meer in dan maatregelen 
nemen tegen diefstal en vandalisme. Het charmante D&A-museum 
van onze Tsjechische vrienden is bijvoorbeeld tentoongesteld in de 

kelders van het administratieve gebouw. Hoe zorgvuldig conservator 
Karl ook met zijn verzameling omspringt, hij kan niet voorkomen dat 
de muren regelmatig bol staan van het binnenssijpelende grondwater.  
Regelmatige interventie van een gespecialiseerd bedrijf dat letterlijk het 
water uit de muren zuigt, heeft niet kunnen beletten dat een prachtig, 
eeuwenoud manuscript symptomen vertoont van wateroverlast. Op de 
3de verdieping van de Noordster zullen we natuurlijk niet bang moeten 
zijn voor dergelijke scenario’s, maar het zet ons wel weer aan het denken 
dat we nog een oplossing moeten zoeken voor de bescherming van de 
ivoren tempel – die net te weinig water krijgt – en de reservecollectie die 
opgestald staat in het depot in de Spitsenstraat zonder klimaatregeling! 
Misschien best ook enkele specialisten ter zake raadplegen? Inmiddels 
hebben we een zeer goede verstandhouding opgebouwd met enkele 
professionals van het Museum Aan de Stroom en enkele andere 
Erfgoedpartners en die kunnen ons misschien wel een goede tip aan de 
hand doen.
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MuseuM een pr-Middel?

Het Tsjechische Douane – en accijnzenmuseum in Pilsen houdt zich 
aan het klassieke concept qua inhoud en vorm, d.w.z. ze tonen enkel 
het verleden en alles staat klassiek opgesteld in kasten of de objecten 
maken deel uit van tafereeltjes. Het museum wordt slechts geopend op 
afspraak en dan nog hoofdzakelijk voor eigen mensen in opleiding of 
vreemde douanedelegaties. 

Het Duitse Zollmuseum in Hamburg daarentegen kreeg twee jaar 
geleden van de administratie extra middelen voor de herinrichting onder 
voorwaarde dat het museum ook aandacht zou besteden aan de het 
belang van douane in onze huidige maatschappij.  Steeds meer musea 
binnen IACM krijgen deze PR-functie toebedeeld.

Er zijn voor- en tegenstanders maar persoonlijk ben ik deze denkpiste 
wel genegen.  Vele bezoekers van ons museum staan versteld dat we 
zo’n ruim takenpakket hebben?  Is dat vreemd? Hoe vaak haalt onze 
administratie de pers? Er wordt al meer aandacht besteed aan externe 
communicatie, maar er kan nog aan de weg getimmerd worden. Met al 
die hervormingen in het land, de wispelturigheid van onze politici en het 
tekort aan middelen in de Staatskast is het absoluut geen slecht idee om 
er werk van te maken om onze administratie op de kaart te zetten. 

Bovendien lokken die sensationele onderwerpen zoals Cites, Drugs en 
namaak vele bezoekers naar ons museum en krijgen we de gelegenheid 
de rest van ons takenpakket, zowel van vroeger als nu, voor te 
stellen. En, we hoeven niet  in ons museum te blijven, we kunnen ook 
deelnemen aan lokale initiatieven, zoals een open deur, de vlootdagen of 
een dorpsevenement. Denk maar aan onze deelname aan de Erfgoeddag 
in 2010 met het thema “Fake”, dat dankzij de medewerking van 
opsporingsdiensten en merkhouders een gigantisch succes werd. 

Die extra aandacht van de burgers heeft zeker ook een positieve 
weerslag  op onze collega’s die zich dagelijks inzetten om resultaten neer 
te zetten en dat is toch weer mooi meegenomen.
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educatief prOgraMMa van 0 tOt 99

Nu, zo’n PR-taak uitwerken vraagt ook weer de nodige kennis en 
voorbereiding, maar dat is een gespreksonderwerp dat elk jaar aan bod 
komt tijdens de conferenties. De Britse collega’s vinden namelijk dat die 
PR ook kan verzorgd worden naar scholen toe. Ze krijgen zelfs subsidies 
van het Ministerie van Onderwijs omdat de Britten ervan uitgaan dat 
een museum het verlengde is van een klaslokaal. Heel wat educatief 
materiaal staat tenslotte in de musea opgesteld. Ze gaan daar heel 
ver in: ze hebben een educatief programma van 0 tot 99 jaar. Ja, zelfs 
kleuters worden er opgevangen. De redenering die aan de basis ligt 
is erg simpel. We moeten onze kinderen van kleins af  leren dat een 
museumbezoek heel leuk is en dat kunnen we door ze te lokken met 
doe-dingen. Ze interactief betrekken. De Engelse kleutertjes krijgen 
een prachtig verhaal te horen over enkele dieren die met uitsterven 
bedreigd worden  en niet zomaar door de eerste de beste. Er worden 
theatermensen voor uitgenodigd. Die zijn gewend om de juiste intonatie 
te leggen en vlot over te schakelen van het ene stemmetje in het 
andere.  Na zo’n verhaal kleuren de kleuters dierenmaskers in en om 
alles af te ronden mogen ze hun dier nogmaals uitbeelden. Pure fun!   De 
twaalfjarigen krijgen een echt Japans krijgersuniform aangemeten en 
voor de pubers zijn er praatnamiddagen over het misbruik van wapens 
en drugs. 
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Reeds jaren komen er scholen naar ons museum op bezoek, doorgaans 
gekoppeld aan thema’s zoals drugs. Indien mogelijk combineren we dat 
altijd met een kennismaking met één van onze drugshonden. Succes 
verzekerd! Zelfs sceptische pubers vergeten er even hun geveinsde 
onverschilligheid bij. 

Met de tips van onze collega’s in het buitenland zijn we bij de 
herinrichting ook bewust gaan werken aan een interactieve opstelling. 
Binnenkort komt er ook een werkgroep die zich zal buigen over 
schoolbezoeken en andere educatieve aspecten en we blijven onze 
medewerking verlenen aan allerlei initiatieven die ertoe bijdragen om 
het imago van onze administratie een positieve uitstraling te geven.

En dan heb ik het nog niet gehad over het Documentatiecentrum dat 
zou kunnen uitgebouwd worden tot een bibliotheek waar studenten 
de gelegenheid zou kunnen geboden worden om onze documenten te 
bestuderen als basis voor hun thesis of het Depot, dat net zoals in het 
MAS, zou kunnen opengesteld worden voor bezoekers. 

Maar vooraleer we zover zijn moet alles eerst netjes geconserveerd 
worden, een label krijgen en gearchiveerd worden in een universele 
databank. En geloof me, daar zijn we nu volop mee bezig. Geen sinecure 
maar ons registratiesysteem telt toch al meer dan 10.000 items en als 
we die dan kunnen linken aan een fijne website dan kan u mettertijd 
vanuit uw luie zetel lekker surfen doorheen onze collectie.

Wees nu even eerlijk, had je er ooit bij stilgestaan dat er achter al die 
“oude spulletjes” nog zoveel leven, studie en werk schuilgaat? Is het niet 
veel boeiender dan dat de eerste blik doet vermoeden?

Geloof me vrij, met uw hulp, onze inzet en de wisselwerking van onze 
buitenlandse collega’s gaan we al een heel eind de goede richting op.

Alvast bedankt voor de steun.

Anne 
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iacM eXtra

Wat ooit begon als een initiatief van onze Deense collega Holger 
Munchausen om de reeds bestaande Scandinavische samenwerking uit 
te breiden tot andere Europese D&A-musea, is nu uitgegroeid tot een 
belangrijke vereniging waar 21 landen lid van zijn. Met het lidmaatschap 
van Nieuw-Zeeland is inmiddels ook de Europese grens overschreden en 
wij hopen van harte de USA en China volgend jaar als volwaardige leden te 
verwelkomen.

Vanaf de start heeft België binnen deze vereniging een zeer belangrijke rol 
gespeeld. Nog steeds spreekt men er vol lof over Marcel Buyst. Jarenlang 
zette hij zich belangeloos in voor IACM en deelde hij zijn rijke ervaring uit het 
verenigingsleven en zijn organisatietalent met hen. Samen met de eerste 
presidente, Loes Peeperkorn (Ndl) en penningmeester Henri Nimax (Lux) 
werkte Anne Van Puymbroeck (BE) als secretaris een basisstructuur uit voor 
IACM en jarenlang was zij voorzitter van de werkgroep “IACM Newsletter”.

Vorig jaar nam Michaël Van Giel (BE) de taak van interim penningmeester op 
zich en sleutelde hij als coördinator van de werkgroep “New Members” aan 
het voortbestaan van IACM.

Ook dit jaar zijn de verwachtingen hoog gespannen. Allereerst is Francis 
Huijbrechts unaniem  verkozen tot de nieuwe IACM-penningmeester . 
Wij zijn gerust dat hij die taak ter harte zal nemen en dat de zorgvuldig 
opgespaarde centjes van de IACM-leden in goede handen zijn. Daarnaast 
hebben onze Nederlandse collega’s gevraagd of wij hen zouden willen 
helpen bij de organisatie van de 20ste IACM-bijeenkomst. Wegens financiële 
moeilijkheden kan Janne Nokki uit Finland de conferentie niet organiseren 
zoals voorzien. Onze Nederlandse collega’s sprongen meteen ter hulp en 
stelden voor om de jaarlijkse IACM-bijeenkomst dan volgend jaar in het 
najaar te laten doorgaan in Rotterdam. Zij zijn momenteel immers hard 
aan het werk om de deuren van hun hernieuwde museum te openen in 
de zomer van 2012. Nadien opperden ze het voorstel om net zoals in 1996 
samen te werken met België. Het zou een mooie kans bieden  aan de IACM-
leden om  twee nieuwe musea te bezoeken in één keer. Hoewel wij pas in 
2007 als gastheer voor de IACM-conferentie optraden, zijn wij dit idee zeker 
niet afkering. 
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Voorzitter Jan Moortgat nodigde onze Nederlandse collega’s alvast uit in 
Antwerpen om de  besprekingen te starten en uit te werken hoe wij IACM 
van dienst kunnen zijn.

U hoort er beslist nog meer over.

Tekst: Anne Van Puymbroeck
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sMOkkelverhalen uit geMeentearchieven. 

Het blijft verbazen dat lokale 
heemkundigen ons informeren 
over allerlei gebeurtenissen van 
weleer. 

Zo brachten de 
gemeentearchivaris Kenneth 
Colleman en heemkundige André 
Robbens een boekje uit over 
lokale criminaliteit in Sint-Gillis-
Waas. 

Diefstallen, geweld, ongelukken 
en branden komen uitgebreid aan 
bod. 

Binnen de rubriek ‘diefstallen’ 
worden veldgewassen en hout 
gestolen in de periode 1832 
tot 1870. Uit processen-verbaal 

worden inbraken en overvallen vermeld, diefstal door meiden en 
knechten, oplichterij en natuurlijk … smokkel. Nogal logisch in deze 
grensgemeente. Voor de douane is het gemeentearchief een ongekende 
bron. Voor ons archief weer een paar smokkelverhalen die verloren zijn 
gegaan en vooral een andere kijk op smokkel.

Een oproep misschien voor alle grensgemeenten om de hun gekende 
processen-verbaal over smokkel door te geven aan onze archieven. 
Vanuit de gemeentelijke PV’s komen andere elementen naar voor dan 
de ons gekende. Wij kunnen ons alleen buigen over processen-verbaal 
die door douaniers zijn opgemaakt. De gemeentelijke benadering is heel 
anders, ze geven een totaal ander daglicht aan de smokkelverhalen. 

In 1867 doet smokkelaar Van Goethem zijn beklag bij de burgemeester: 

“Voor Van Haelst (de burgemeester) is gekomen Van Goethem Joseph, 
sluikhandelaar, verklarende dat hij zich ’s avonds op Nederlands 
grondgebied wou begeven om aldaer zeep in te smokkelen waar 
Marie Louisa Ignatius gemeld gewapend met een lang mes en haar 
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zusters Suzanna en Amelia hem hadden achtervolgd uit concurrentie en 
jaloersheid omdat hij zeep leverde bij hun kalanten in Holland.”

 Smokkelaars zijn tenslotte ook maar mensen. De zeep werd van België 
naar Nederland gesmokkeld, maar blijkbaar vochten ze een robbertje uit 
wie aan wie mocht afleveren, waarbij de dames zich niet lieten doen …

Linnen, vodden en graan waren in de 19’de eeuw graag geziene 
smokkelwaar. De dierensmokkel, eveneens een topproduct in de 
smokkelhandel, komt natuurlijk aan bod in hun boek. Dat smokkelaars, 
nadat ze betrapt werden, nooit wisten van waar de dieren vandaan 
kwamen, ze niet wisten wie met hen op de baan was geweest, de 
opdrachtgever niet gekend was, de bestemmeling nooit bekend was, de 
boer niet wist hoe die dieren in zijn stal terecht waren gekomen en het 
afleveringsadres maar bij benadering kon aangegeven worden, is typisch. 

In het boek wordt de sluikinvoer beschreven op de hofstede Hoskens. 
Bij visitatie moest de douane steeds de versterking inroepen van de 
burgemeester, vandaar het belang van deze PV’s. Het boek maakt 
eveneens gewag van een anonieme brief aan de Procureur waarbij 
de lokale boeren van Meerdonk zich beklagen over de schade op hun 
landerijen door benden smokkelaars, vooral bij dierensmokkel. Omdat 
de burgemeester van Meerdonk blijkbaar weinig aandacht heeft voor de 
belangen van de boeren, herhaalt de klokkenluider zijn klachten aan de 
Procureur in 1857. Dat burgemeester en secretaris beticht worden dat ze 
de smokkel oogluikend toestaan is niet nieuw. Smokkel werd algemeen 
getolereerd in de grensgemeenten. Te veel kiezers van de burgemeester 
hadden een bijverdienste in de smokkel en de burgemeesters waren 
veelal niet vereerd met de uitnodiging van de douaniers om mee te gaan 
bij een huiszoeking. 

Proficiat aan de uitgevers van dit boek “Klein volk, straffe verhalen…” 
en mochten er nog dergelijke boekjes bestaan waarin de lokale kijk 
op smokkel wordt weergegeven dan is ons archief uiteraard steeds 
geïnteresseerd.

Tekst: Eric De Keyzer



14

een dOuanier Met geschiedenis

Een man die tijdens zijn leven dienst heeft gedaan in de 
douaneadministraties van drie verschillende landen zal wel een 
zeldzaamheid zijn in de geschiedenis. Dit is oud-collega Claude Karel 
Louis Tayart overkomen, geboren op 30 september 1779 te Sint-Niklaas.

In de stamboom van de familie Tayart, die teruggaat tot de 14e eeuw,  
behoort hij tot een vertegenwoordiger  van de XVe generatie.  De familie 
Tayart behoort tot de adel.  De oorspronkelijke schrijfwijze van de naam 
was Tayaert. In 1775 wordt dat Tayart de Borms. De oudste generaties 
woonden in Zeeuws-Vlaanderen, namelijk in Beoostenblijde ten zuiden 
van Axel.  Later vindt men leden van de familie Tayart terug in Sint-
Niklaas, Gent, Aalst en Dendermonde.

Voornoemde Claude Karel Louis Tayart begon in het jaar 1800 een 
loopbaan bij het ministerie van Financiën van het toenmalige Franse 
Rijk waartoe ook ons land behoorde. Hij blijft in functie na 1815 onder 
het Nederlands bewind en ook na 1830 is hij terug te vinden in de 
administratie van het Koninkrijk België.

Hierna een uittreksel uit de stamboom van de familie Tayart de Borms 
zoals dat gepubliceerd werd in de Vlaamse Stam, Tijdschrift voor 
familiegeschiedenis, nummer 1 van de 47e jaargang (2011).

“XV-2  Claude Karel Louis Tayart (Sint Niklaas 30 september 1779 – 
Petegem/Deinze  Oudenaardse Steenweg, 16 september 1850)

“Het 10de kind van jonker Claude Jan Antoon en Maria Joanna Francyne 
Ramont  zet eveneens de stam verder.  Ook hij is jonker , zijn adelstand 
wordt zelfs in 1794 te Wenen (A) bevestigd, maar tijdens de Franse Tijd 
maakt hij geen aanspraak op zijn adellijke titel.  Later zal men stellen 
dat hij door de sansculotten onterfd en smadelijk uit Machelen verdreven 
werd omwille van zijn Vlaamse en katholieke overtuiging !  In het jaar 8 
(1800) begint hij een loopbaan bij de verschillende elkaar opvolgende 
ministeries van financiën:  de Franse, de Nederlandse en de Belgische.  
Aanvankelijk is hij commis à pied des Droits Réunies te Sint Niklaas, 
komt in het jaar 9 (1801) als attaché te Oostende in het Militair Hospitaal 
en te Gent in 1808, nog steeds als commis à pied.  In 1814 wordt hij 
dienstoverste te Dendermonde en in hetzelfde jaar wordt  hij als chef de 
service overgeplaatst naar Gent bij de Importations Directes.  Ondanks 
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het feit dat hem op 3 september1814 te Parijs (F) de décoration du Lys 
toegekend wordt, schijnt hij weinig Franse sympathieën te koesteren.  De 
Hollanders stellen hem in 1815 aan te Oosterzele als dienstoverste bij 
de Rechtstreekse Invoerregten, en het jaar daarop te Geeraardsbergen 
als bijzonder ontfanger. In 1819 trouwt hij te Gent met Maria Livyne 
Maes, geboren te Gent in het jaar 8 (1800)  als dochter van Constant 
en Joanna Theresa De Lathouwer.  Zijn schoonmoeder is de zuster van 
Lieven Armand  De Lathouwer, letterkundige en grondeigenaar te 
Waarschoot.   Te Gent woont hij op Lange Schipgracht Nr 7.  In 1820 
wordt hij aangesteld als rijksontvanger te Petegem/Deinze.  Als zijn 
vader sterft in 1823, erft hij naast een eigendom te Sint Niklaas, de 
kasteelhoeve Overmeersch te Machelen bij de Leie, met 51 ha. gronden.  
Hij heeft het goed nog bewoond, maar verkoopt het in 1840 aan de 
Gentse grootgrondbezitter Ferdinand  Verhulst.  Tijdens de Belgische 
periode blijft hij ontfanger te Petegem/Deinze, tot zijn pensioen in 1841.  
Daarna wordt hij als bijzondere geregistreerd te Petegem op de Wijk 
Driesch, Oudenaardse Steenweg N° 272.  Op de wijk Kouterken bezit hij 
enkele woningen, een schoon en welgelegen buitengoed, met grote 
stallingen en moeshof aan de ingang van het spoorwegstation, met nog 
twee moestuinen, een hoveniershofstedeken van twee woningen met 
een partij zaailand en een woonhuis met welgekalante paardensmidse.  
In 1851 zal zijn weduwe naar Gent verhuizen, maar reeds op 9 oktober 
1852 terugkeren naar Petegem met haar zoon.  In 1858 zal zij de 
eigendommen op het Kouterken openbaar laten verkopen om uit de 
onverdeeldheid te treden. Omstreeks die periode zal de familie Tayart 
ook geen eigendommen meer hebben te Machelen.  Zijn weduwe  zal te 
Gent overlijden in 1879.“

Claude Karel Louis Tayart  heeft slechts één kind, zijn zoon Adraen Adolf 
Tayart, geboren te Gent op 18 oktober 1819.  Deze zoon is de enige die 
het geslacht verder zet.   Alle levende Tayarts stammen van hem af.

Tekst: Cyriel Inghels   



16

Burenpraat 
Controle 2

Het was een regenachtige, doordeweekse avond en bij aanvang van de 
dienst zei de man achter het dienstboek ‘dat het wel eens een drukke 
avond kon worden. Eén van de collega’s had zich ziek gemeld en in 
plaats van 3 loodsen kreeg ik er 6.

Op naar de kade van Quick Dispatch in de Beatrix-Margriethaven. Nu heet 
het Waalhaven. Daar aangekomen, waren mijn 2 collega’s blij dat ik er 
was. Het was gewoon druk: 6 loodsen open en veel schepen voor de 
kant.  Snel aan het werk dus. Ik nam de loodsen over van de collega’s en 
ging naar buiten om alles te overzien.

Later die avond liep ik met een binnenvaartschipper naar de gangway 
van één van de zeeschepen en zag een ‘zeeman’ boven aan deze trap 
staan. Hij kreeg ons in de gaten op zijn weg naar beneden, draaide zich 
plots om en wilde terug naar boven. Hij stootte daarbij een van zijn 
tassen ongelukkig tegen één van de palen, die de gangway compact en 
veilig maken. Ik zag dat deze tas open vloog en een aantal flessen kreeg 
de vrijheid om te pletter te vallen tegen de gangwayvloer, tussen wal 
en schip en op de kade. Bovenaan de gangway gekomen, keek ik de 
zeeman vol medelijden aan en merkte langs mijn neus weg op: “Zelden 
rook ik zo’n alcohollucht  op een Nedlloyd boot…”

Ik liep door naar de andere kant van het schip en klom via een 
touwladder naar beneden om een binnenvaartschip te sluiten met 
‘plombeerloodjes’.

De schipper begeleidde me naar de plaatsen waar de loodjes geplaatst 
moesten worden. Ondertussen lachten we over het voorval van daarnet en 
hij vroeg: “Waarom heb je die man niet bekeurd?” Ik antwoordde dat de 
man al voldoende ’gestraft’ was en dat ik het niet relevant vond om hem 
ook nog een bekeuring te geven. Bovendien stond de “zwarte bende” met 
een van hun zoekploegen ongetwijfeld ergens buiten de poort en zij zouden 
deze man wel opvangen en eventueel bekeuren als er iets niet klopte.
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Na een stuk of vijftig loodjes 
gingen we naar binnen en in de 
warmte van het ‘salon’ begon 
ik met het afschrijven van de 
documenten. De schipper verlegde 
het schip naar de kant omdat 
hij nog een dag bleef liggen, 
maar het zeeschip niet. Toen hij 
klaar was, kwam hij naar binnen 
en zei: ‘Volgens mij zoeken 
ze je ambtenaar’. Douaniers 
werden altijd aangesproken met 

ambtenaar. Ik vroeg hoe deze persoon eruit zag en de schipper zei: ‘Kale 
kop en een Opel Kadet station.” Grijnzend zei ik: ‘Dat is ome Kees: de 
controlerende dienstgeleider (buitendienst baas zeg maar), laat hem maar 
even zoeken!!” 

Ik was tegen 02.00 uur klaar. Ome Kees was een aantal keren langs 
gereden maar had me niet gevonden. Toen ik de nog open loodsen aan 
het sluiten was, kwam ome Kees de kade op gereden volledig in stress 
vanwege een ambtenaar die ‘zoek’ was. Eentje die zich, net als de 
andere dienstdoende collega’s, had moeten afmelden op de sectie om 
12u30-01u00.

Ik legde uit dat er veel binnenschepen waren met ontzettend veel……….
werk.

Hij vroeg of ik naar de sectie kwam en reed alvast foeterend vooruit. 

Toen ik langs de portier reed, vroeg ik of de ‘zeeman’ nog aangehouden 
was. Hij antwoordde van niet en ik ging met een voldaan gevoel naar 
de sectie op de Reeweg waar ik me afmeldde. Ome Kees was al naar 
huis, maar we hebben later nog smakelijk gelachen om zijn beteuterd en 
paniekerig gezicht op zoek naar een ‘hardwerkende douanejongen’.

Smokkelaartje
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een Blik Op

Een Joint

Wat is een joint?  

Een uit cannabis samengestelde sigaret. De benodigdheden hiervoor zijn: 
een tip (een opgerold stukje karton) om je lippen niet te verbranden; 
vloeipapier dat meestal langer is dan een doorsnee sigarettenvloeitje, 
tabak en wiet of hasj. De hasj wordt vaak met een aansteker zacht 
gemaakt. Het resterende papier aan de bovenkant van de joint wordt 
soms in een sliertje gedraaid.

Wat is het verschil tussen hasj en wiet? 

Beide zijn afkomstig van de cannabis sativa of “hennepplant”die al 
12000 jaar wordt gebruikt voor het maken van touw en kleding. Als je 
de vrouwelijke bloemtoppen van deze plant verdroogt en verkruimelt, 
dan heb je wiet of marihuana. Als je de hars van deze plant tot blokken 
of pakjes perst krijg je hasj. Zowel de hasj als de wiet hebben een zeer 
speciale geur. Je vergeet die nooit ook al heb je dat maar één keertje 
geroken! 
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Welk effect geeft het roken van een joint?

Hasj en wiet hebben steeds een uitwerking op de menselijke geest: 
ze versterken meestal een bepaald gevoel of stemming. Wie zich goed 
voelt,  zal waarschijnlijk een high gevoel ervaren. Wie angstig of down is, 
kan zich nog slechter gaan voelen. 

Je kunt stoned worden na het roken van een joint. Je krijgt dan een 
heel duf en sloom gevoel. Stoned zijn, is eigenlijk een soort chemisch 
gedwongen ontspanning van de spieren. Andere bijwerkingen kunnen 
zijn: dorst, honger naar vooral zoetigheden, rode ogen, moeite met 
bewegen, altijd maar lachen met onbenulligheden, paranoia, angsten en 
psychoses. 

Langdurig gebruik maakt je wel geestelijk, maar niet lichamelijk 
afhankelijk. Het schaadt de gezondheid echter wel! 

Wat is THC?

THC ( delta 9 TetraHydroCannabinol ) is de werkzame stof in cannabis. 

De onbevruchte vrouwelijke bloemen bevatten de hoogste concentraties 
aan THC. Het THC-gehalte in een cannabisplant is sterk afhankelijk van 
omgevingsfactoren zoals temperatuur, CO2-concentratie in de atmosfeer, 
licht en duur van de groeiperiode. Binnen geteelde wiet zal daarom 
hogere concentraties THC kunnen bevatten dan buiten geteelde wiet. 

Wat zeggen wij?

In het museum vertellen we bij enkele in beslaggenomen voorwerpen 
nodig om drugs te roken, een woordje over de vernieuwde drugswet: 

1. Ondanks de nieuwe drugwet blijft cannabis een illegaal product.

2. Bovendien is de nieuwe wet niet van toepassing op minderjarigen 
(-18jaar). Bezit of gebruik van cannabis en andere illegale drugs is 
voor hen  verboden onder alle omstandigheden.

3. Voor meerderjarigen wordt een onderscheid gemaakt tussen cannabis 
en andere drugs:
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- Wanneer een meerderjarige in het bezit is van een kleine 
hoeveelheid cannabis voor eigen gebruik, zal er bij vaststelling 
een vereenvoudigd PV worden opgesteld maar men wordt eraan 
herinnerd dat cannabis verboden is.

Voor de Belgische drugswet is een kleine hoeveelheid: maximaal drie 
gram of 1geteelde plant.

- Wanneer men echter cannabis verkoopt of zelfs  gratis uitdeelt, 
het gebruikt in aanwezigheid van minderjarigen of in een 
openbare ruimte, niet in België woont of de vaststelling gebeurt in 
een ander arrondissement dan hetgene waarin je woont, zijn dat 
ieder op zich aanleidingen voor het opmaken van een volledig PV 
dat doorgestuurd wordt naar het Parket, met sancties tot gevolg.

Tekst en foto’s: Marlies Van Tichelen - Anne Van Puymbroeck

Bronnen: Wikepedia- drugs in beweging - Gazet van Antwerpen  
dd 7/10/11 – inventarisfiches : 04238-10365-10364-10363 en 


